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 لدوليا البرلماني للاتحاد الأخيرة المتخصصة الاجتماعات عن تقارير
 الكوارث مخاطر من والحد   المناخ تغير بشأن إقليمية ةندو  (c) )ج(

 الكاريبي البحر منطقة لبرلمانات 
 

 2018 نوفمبر /الثانيتشرين  6-5 ،سورينام باراماريبو،
 

 مخمماطر ممم   الحمملّ  اخالمنمم تغممّ   بشمم   طمملا الإ علمم  الأ لى الإقليميممة النممل   سممونانا  في الوطنيممة  الجمعيممة الممل ي البرلممماني الاتحمماد نظمم 
 ن يال، توناناكما فنمل في  فمالاتالاحت قاعمة في 2018 نوفمبرالثاني/  تشرا  6  5 اومي الكانابي البحر منطقة برلماناتل الكوانث
 .سونانا  بانامانابو،

 

  د مينيكما  كوناسما   كموبا س بمرباد   أن با: د ل 10 م  البرلما  أعضاء م  35 حوالى   نؤساء برلمانات أنبعة الحلث هذا  حضر
 نانا سمو  جمهونامة نئمي  ئم نا الافتتاحيمة الجلسمة  حضمر.  سمونانا  غرانادا   جزن فنسنت  سانت لوسيا  سانت  جامااكا ياناو  غ

 .الوزناء بمجل   زناء  ثلاثة
 

 ة منطقم اللاتينية راكالأم المتحل  للأم  اةالاقتصاد  اللجنة للبيئة، المتحل  الأم  م  الل ي البرلماني الاتحاد شركاء النل   تضمّ  كما
 المي الموضموعات مختلم  حمول عر ضما    خمبراءه قمل  المذ  جمرا ،  هما ا  غرانثما ،  معهمل ،(UN ECLAC) الكمانابي البحمر

 .وميةالحك غ   المنظمات اصالخ  القطاع الملني المجتمع في الفاعلة الجهات مشانكة أاضا   الحلث هذا شهلكما .  تغطيتها تتّ 
 

 الل ي البرلماني ادالاتح فيه او حثّ   الذا( لحقالم ناجع) بانامانابو إعلا  بالإجماع المشانكو  اعتمل ،اومين دامت الي النل   ختا   في
 إقليمية نل ات تنظي   ( SIDS) ميةالنا الصغ   الجزناة الل ل خصوصيات إلى استنل القلنات لبناء صمخصّ  بتلنا  تز اله  عل 

 .بلأ الذ  العمل لمتابعة   طنية
 الجزناة لالل   جميع بين كةمشت  سمة  هي- زناعتها  إعاد  المانغر ف غابات عل  الحفاظ عل  خاص بشكل الإعلا  اركّز

 .ليو ا بها مرت الي اخالمن تغّ  ل  الم سا اة ر الملمّ  الآثان بسب  للتلوث المسببة الجهات أكبر احتواء إلى  الحاجة- النامية الصغ  
 .نلضر ا عل  باشر م للاطلاع التعراة م  بشلّ  تأثرت بانامانابو خانج ساحلية منطقة إلى ميلانية نحلة في المشانكو  ذه  كما

للاتحاد البرلماني الدولي 140الجمعية العام ة الـ   
2019نيسان/ أبريل  10 – 6 ،الدوحة )قطر(  
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ير المناخ والحد  بشأن تغ  ندوة إقليمية 
 من مخاطر الكوارث

 لبرلمانات منطقة البحر الكاريبي
 

2018تشرين الثاني/ نوفمبر  6-5، باراماريبو  

 

 
  

  
 

 
 

 
 
 

 الكوارث مخاطر من والحد   المناخ تغير بشأن باراماريبو إعلان
 

 سكوتلانل، .باللكتون  معاي ،الإقليمية النل   نمقرّ  امهقلّ 
 ياناو غ في الوطنية الجمعية نئي 

 
 ،2018 نموفمبرالثماني/  تشمرا  6  5 امومي ،سمونانا  ،باناممانابو في الكمانابي البحمر منطقمة مم  البرلممانيو  نحم  اجتمعنما لقمل
 النممل   تنظمي  تّ   قمل. الكمانابي بحمرال منطقمة برلممماناتل الكموانث مخماطر مم   الحملّ  المنماخ تغممّ   حمول الإقليميمة النمل   أجمل مم 

 لاستضممافتها سممونانا  في الوطنيممة معيممةللج و ممتنمّم  نحمم  الممل ي البرلممماني  الاتحمماد سممونانا  في الوطنيممة الجمعيممة بممين بالاشممتا 
 .الضيافة كر لحفا     با  استقبالنا الحلث

 

 في ماسمميّ  لا ،يةالقضمم هممذ  لمعالجممة بممو الع أ  للبرلممانيين يمكمم  الممذ   الممل ن المنمماخ تغمّ   اطرحهمما الممي التحممليات النممل   تنا لمت
 ءاتإجمممرا اتخمماذ الوطنيمممة تللبرلمممانا يمكممم   كيمم  التحمممل  هممذا ممممع التعامممل أهميمممة مممل  ناقشمممنالقممل . الكمممانابي البحممر منطقممة
 امممماتبالالتز   الوفممماء بيعيمممةالط الكممموانث مخممماطر مممم   الحممملّ  ،المنممماخ لتغممم  للاسمممتجابة ،تشمممراعات شمممكل في سممميما لا ،ملموسمممة
 تّ  الممي الكمموانث مخمماطر  ممم  الحمملّ  المنمماخ تغممّ   مممع التكيمم  مبممادنات علمم  خمماص بشممكل النممل   نكممزت. الصمملة ذات الل ليممة

 خملال مم  المنماخ  تغم بشم   بانا  فاقيةات تنفيذ ا  أاض ناقشناكما .  الكانابي البحر منطقة م  البرلمانيو نح   تبنيها م  قبلنا،
 .ذات الصلة الموازنة  مخصصات الوطنية القوانين

 

 تمملاب  بشمم   اسممتاتيجية بتوجيهممات تممز دنا الممي ،المنمماخ تغمم  بشمم   الممل ي البرلممماني للاتحمماد البرلمانيممة العمممل خطممة علمم  أثنينمما
. الموطي المسمتو  علم  بانام  لاتفما  الكاممل  التنفيمذ بيئيمة  تشمراعات ،الكموانث مخماطر م  للحلّ  سياسات  تنفيذها  ضع
 ،البرلممماني المسممتو  علمم  ،المنطقممة في يجممر  لممما أفضممل فهممما   نا اكتسممب المنمماخ لتغممّ   الممل ي النظمما  في الأخمم   بالتطممونات علمنمما

CL/204/7(c)-R.1 
 ملحق
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 ممم  الممتعل  بمواصمملة  التزامنمما الخممبرات  تبممادل البرلممماني التعمما   بأهميممة انمما أقرّ . الطبيعيممة للكمموانث  التصممل  المنمماخ تغممّ   لمكافحممة
 . العالم المنطقة م  البرلمانيين زملائنا مع  التبادل البعض بعضنا

 

 لمواجهممة فيممةتكيّ  تمملاب  تنفيممذ يمما  حال يجممر  حيمم  ،سممونانا  في السمماحلية كومنممويج   منطقممة إلى ميلانيممة زيان أاضمما   أجرانمما كممما
 .نعها ت المناخ تغّ   آثان  م  تخفّ  أ  يمك  مجلاة لحلول ملموسة بأمثلة الزيان  هذ  ز دتنا  قل. المناخ تغّ   آثان

 

 أكثممر اتسياسمم  تنفيممذ المنمماخ لتغممّ   للتصممل  الإجممراءات ممم  المزاممل اتخمماذ علمم   اتفقنمما المناقشممات في اسممتباقي بشممكل شممانكنا
 :الي ما ل ع اتفقنا ،الاعتبان في هذا أخذ مع  . الوطي المستو  عل  الكوانث مخاطر م  للحلّ  فعالية

 

 بحيمم  - سممواء حمملّ  علمم  ال الرجمم النسمماء - المممواطنين مممع بالتشمما ن الوطنيممة  السياسممات الخطمم  جميممع تطمموار يجمم       • 
 الضمممعيفة  الفئمممات بالشمممبا  إشمممرا  لتحلامممل خممماص اهتمممما  إاممملاء  انبغمممي. الحقيقيمممة  توقعممما   احتياجممما   تعكممم 
 .شخص  لأ متابعة إجراءات أ  تر  عل  لضما  المشا نات في إليه  الوصول اصع  الذا   السكا 

 

      املشمم نهمم  علمم  تنطممو  الكمموانث رمخمماط ممم   الحمملّ  المنمماخ بتغممّ   المتعلقممة التشممراعات أ ّ  البرلمممانات تضممم  أ  انبغممي 
 وامممةالأ ل إعطممماء يجممم .  الإنسممما لحقمممو  الشممملال  الاحمممتا  المحممملد  الوطنيمممة  الظمممر ف الأ ضممماع مراعممما  ممممع ؛ تآزن 
 غممابات علمم  الحفمماظ  علمم خمماص بشممكل التكيممز مممع ،الوطنيممة الخطمم  في الكمموانث مخمماطر ممم  الحمملّ   تمملاب   للتكيمّم

 تأثم  مم  لحملّ ا طرامق عم  السماحلية  البيئمات المجتمعات حمااة عل  تساعل  الي ،تةثب  م   كتقنية  زنعها  إعاد  المانغر ف
 . التآكل القواة الموجات

 

       افحممةمك إلى الراميممة الوطنيممة ت السياسمما الاسممتاتيجيات علمم  الحكومممة لمحاسممبة الممةفعّ  طممر  برلممما  كممل  لديمّم أ  يجمم 
 لاسمتماعا جلسمات مثمل ،الرقابمة آليمات اسمتخلا  مم  البرلممانات تزامل أ  انبغمي. الكموانث مخماطر م   الحلّ  المناخ تغّ  

 .تعا ني نه  خلال م  وميةالحك  البرام  السياسات أثر لتقيي  العامة  التقانار  فتات الاستجواب ،البرلمانية
 
 

  الحكوميممة المنزليممة اممراداتللخطممر، الإ معرضممين السممكا  المنمماخ تغممّ   يجعممل أ  يمكمم  ملموسممة، اسممتجابات ممم  د           •
 أ   يجم العواممل همذ  كمل.  ا المسما   عمل  أ جمه مم   المزامل اجتماعيمة هشاشة اسب  مما الفقر،  زياد  ضة للخطرالمعرّ 
 .الصلة ذات  البرام  التشراعات في الاعتبان بعين تؤخذ

 

 خمملال ممم  فقمم  الصممحة لمم ع لممي  ذلمم  اممؤثر أ   يمكمم .  نفاهممه الإنسمما  لصممحة خطمم ا    لامملا   المنمماخ تغممّ   اشممكل      •
 لمعلامةا الأممرا  مثمل عقيملا  ت أكثمر عواقم  خملال مم  أاضا   بل ، الأعاص  الفيضانات مثل المباشر  الطبيعية الأخطان
 .اللاخلي  التشرال الغذائي الأم   انعلا 
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       راعيةالتشمم أد انهمما تحسممين خمملال  ممم المنمماخ لتغممّ   للاسممتجابة  تنسمميقا   قممو  أكثممر إجممراءات البرلمممانات تتخممذ أ  انبغممي 
 ليممميالإق المسممتواين علمم   الخممبرات المعلومممات تبممادل أجممل ممم   الشممراكة التعمما   تعزاممز خمملال ممم   كممذل  ، الرقابيممة
 مممم   الحممملّ  لمنمماخا تغمممّ   بشممم   قائمممةال  العالميمممة الإقليميمممة البرلمانيممة الشمممبكات في النشمممطة المشممانكة ستسممماعلنا.  العممالمي
 .جماعية إجراءات  اتخاذ قلناتنا تطوار مواصلة عل  الكوانث مخاطر

 

 ة حماام الكموانث مخماطر مم  لّ الحم اكمو  أ  يجم  لمذا. لمنطقتنما هاممة تحمليات البيئمي  التملهون الكموانث تشكل مخماطر      •
 ضمما   جمود إلى اناتالبرلمم تحتماج. لوطنيمةا التعلمي   بمرام  المنماخ تغمّ   بشم   البرلمانيمة المشانكة م  اتجزأ لا جزءا   البيئة

 .الطبيعية الكوانث   المناخ تغّ   تأث   لتجنّ  الموازنة في ملنجة قائية  تلاب    البيئة تحمي تشراعات
 

 أجمل مم  قمويا   ائتلافما   المنماطق مم  هما غ   الكمانابي منطقمة في الناميمة الصمغ   الجزنامة المل ل برلمانات تشكل أ  انبغي       •
 ل يالمم البرلممماني الاتحمماد اسممتنب  أ   انبغممي. الل ليممة السمماحة علمم  أكممبر تأثمم  لهمما اكممو أ     مسممموعة أصمموا ا جعممل
 .الخاصة احتياجاته لتلبية القلنات لبناء صةمخصّ  برام 

 

المصمادن  أكمبر جانم  مم  المةعّ ف إجمراءات اتخماذ ضمما  أجمل مم  ، تنفيمذها  عالميمة إقليميمة عممل آليات إنشاء انبغي       •
 لممذ ا الممزمي الإطممان حممل د في كبمم   حمملّ  إلى المتناسممبة غمم  اللفيئممة غممازات انبعمماثات خفممض أجممل ممم  العممالم في الملوثممة
 .له المحلد يالزم الإطان غضو   في (IPCC) المناخ بتغ  المعي الل ي الحكومي الفراق إليه أشان

 

 الاتحماد  نحم ّ  مكنمةالم القنوات جميع برع الإعلا  هذا إلى البرلمانيين زملائنا انتبا  سنلفت ، ترجمة الأقوال إلى أفعال أجل م 
 الحكومممات لمم ذ في بممما ،الصمملة ذ   الآخممرا المعنيممين  انتبمما  نلفممت بأ  لنتعهّمم كممما.  أاضمما   بممذل  القيمما  علمم  الممل ي البرلممماني
 ظ منمت أسماس علم  ،المل ي البرلمماني دالاتحما برعاامة ،إقليميمة متابعمة نل ات تنظي  عل   نوافق ،الخاص  القطاع الملني  المجتمع
 .المجال هذا في المحرز  التقلّ  لتقيي 

 

 تعزاممز في لاسممتمرانا علمم  الممل ي لمممانيالبر  الاتحمماد نحمم ّ  ،العممالمي المسممتو  علمم   التعمما   البرلممماني للحمموان فراممل  باعتبممان  منصممة
 في البرلمماني لللتبماد مسماحات خلمق يلتسمه في  المسماعل  الكموانث مخماطر مم   الحملّ  المنماخ تغّ   مكافحة في البرلمانية المشانكة
 ةالجمعيمم في توصممياتنا   اسممتنتاجاتنا إلى يالعممالم البرلممماني المجتمممع انتبمما  الفممت أ  ل يالمم البرلممماني الاتحمماد ممم  نطلمم . المجممال هممذا

 .الل حة في الل ي البرلماني للاتحاد 140 المالعامّة 
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Reports on recent IPU specialized meetings 

 
(c) Regional Seminar on climate change and disaster risk reduction 

for the Parliaments of the Caribbean 
 

Paramaribo, Suriname, 5-6 November 2018 
 
 
 

The IPU and the National Assembly of Suriname organized the first ever Regional 
Seminar on climate change and disaster risk reduction for the Parliaments of the 
Caribbean on 5 and 6 November 2018 at the Ballroom of the Torarica Royal Hotel, 
Paramaribo, Suriname.  
 
The event was attended by four Speakers and close to 35 members of parliament from 
10 countries: Aruba, Barbados, Cuba, Curaçao, Dominica, Guyana, Jamaica, Saint Lucia, 
Saint Vincent and the Grenadines and Suriname. The Vice-President of the Republic of 
Suriname and three Cabinet Ministers attended the opening session. 
 
The Seminar also brought together IPU partners from United Nations Environment, the 
UN Economic Commission for Latin America and the Caribbean (UN ECLAC), the 
Grantham Institute and Hawai’i Green, whose experts made presentations on the various 
topics covered. The event also saw participation by civil society actors, the private sector 
and non-governmental organizations. 
 
At the conclusion of the two-day Seminar, the participants unanimously adopted the 
Paramaribo Declaration (see Annex) in which they urged the IPU to provide them with 
customized capacity-building training based on the specificities of small island developing 
States (SIDS) and to organize regional and national follow-up seminars to continue the 
work that had been started. 
 
The Declaration places special emphasis on preserving and replanting mangroves—a 
common feature of all SIDS—and the need to hold the largest polluters to account for the 
dramatic and devastating effects of climate change experienced today. 
 
The participants also went on a field trip to a coastal area outside Paramaribo severely 
affected by erosion to get a first-hand view of the damage. 
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Regional Seminar on climate change 
and disaster risk reduction for 
Parliaments of the Caribbean 

 

Paramaribo, 5-6 November 2018 
 

 

 

Paramaribo Declaration on Climate Change and Disaster Risk Reduction 

 
Presented by the Rapporteur of the Regional Seminar, Hon. Dr. B. Scotland,  

Speaker of the National Assembly of Guyana 
 
 
We, parliamentarians from the Caribbean, have gathered in Paramaribo, Suriname, on 5 and 
6 November 2018, for the Regional Seminar on climate change and disaster risk reduction for 
Parliaments of the Caribbean. The seminar was jointly organized by the National Assembly of 
Suriname and the Inter-Parliamentary Union (IPU). We are grateful to the National Assembly of 
Suriname for hosting the event and receiving us with warm hospitality. 
 
The Seminar addressed the challenges posed by climate change and the role that parliamentarians 
can play to address this issue, especially in the Caribbean region. We discussed how crucial it is to 
tackle this challenge and how national parliaments can take concrete actions, particularly in the 
form of legislation, to respond to climate change, reduce the risks of natural disaster and fulfil 
relevant international commitments. The seminar placed special emphasis on the initiatives for 
adaptation to climate change and disaster risk reduction adopted by us, parliamentarians from the 
Caribbean. We also discussed implementation of the Paris Agreement on climate change through 
national laws and corresponding budget allocations. 
 
We commended the IPU Parliamentary Action Plan on Climate Change, which provides us with 
strategic guidance about measures to devise and implement disaster risk reduction policies, 
environmental legislation and full implementation of the Paris Agreement at the national level. We 
learnt about recent developments in the international climate change regime and gained a better 
understanding of what is being done in the region, at the parliamentary level, to combat climate 
change and tackle natural disasters. We acknowledged the importance of parliamentary 
cooperation and exchange of experiences and committed to continue learning from each other and 
exchanging with fellow parliamentarians from the region and the world. 

 
We also conducted a field visit to the Commenwijne coastal area in Suriname, where adaptive 
measures to counter the effects of climate change are currently being implemented. This visit 
provided us with concrete examples of feasible solutions that can mitigate and prevent climate 
change effects. 

 
We proactively engaged in the discussions and agreed to take further action to address climate 
change and implement more effective disaster risk reduction policies at national level. With this in 
mind, we agreed on the following: 
 

 All national plans and policies need to be developed in consultation with citizens - women and 
men alike - so that they reflect their real needs and expectations. Special attention should be 
given to identifying and including in the consultations young people, vulnerable groups and 
hard-to-reach populations so as to ensure that follow-up actions leave no one behind. 

 

 Parliaments should ensure that legislation on climate change and disaster risk reduction 
involves a comprehensive and synergistic approach; taking into account the specific national 
conditions and circumstances and strict respect for human rights. Priority should be given to 
adaptation and disaster risk reduction measures in national plans, with a particular focus on 
conserving and replanting mangroves as a proven technique, which helps to protect coastal 
communities and environments by reducing the impact of strong waves and erosion. 
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 Each parliament should identify effective ways to hold government to account for national 
strategies and policies aimed at combating climate change and reducing disaster risk. 
Parliaments should increase their use of oversight mechanisms, such as parliamentary 
hearings, question times and plenary reports to assess the impact of government policies and 
programmes through a collaborative approach.  

 

 Without concrete responses, climate change could place populations at risk, endanger 
household and government revenues and increase poverty, thereby causing social fragility 
and further inequalities. All these factors need to be taken into account in relevant legislation 
and programmes. 

 

 Climate change presents a serious threat to human health and well-being. It can affect health 
not only through direct natural hazards such as floods and hurricanes, but also through more 
complex consequences such as communicable diseases, food insecurity and internal 
displacement.  

 

 Parliaments should take more robust and concerted actions to respond to climate change by 
optimizing their legislative and oversight roles, and also by enhancing cooperation and 
partnership in order to share information and experiences on the regional and global levels. 
Active participation in the existing regional and global parliamentary networks on climate 
change and disaster risk reduction will help us to further develop our capacities and take 
collective action. 

 

 Disaster risk and environmental degradation present important challenges to our region. 
Disaster risk reduction and environmental protection therefore need to be part and parcel of 
the parliamentary engagement on climate change and national education programmes. 
Parliaments need to ensure that legislation protects the environment and that prevention 
measures are included in the budget to avert the impact of climate change and natural 
disasters. 

 

 The SIDS Parliaments of the Caribbean and other regions should form a strong coalition in 
order to make their voices heard and have greater impact on the international arena. The IPU 
should devise customized capacity-building programmes to cater to their specific needs. 

 

 Regional and global action mechanisms should be established and implemented in order to 
ensure effective action by the world’s largest polluters in order to substantially decrease their 
disproportionate greenhouse gas emissions to the extent and within the timeframe indicated 
by the Intergovernmental Panel on Climate Change (IPCC). 

 
In order to turn words into action, we will bring this Declaration to the attention of our parliamentary 
peers through all possible channels and urge the IPU to do so too. We also undertake to bring it to the 
attention of other relevant stakeholders, including governments, civil society and the private sector, and 
agree to organize follow-up regional seminars, under IPU auspices, on a regular basis to take stock of 
progress made in this field. 
 
As a unique platform for parliamentary dialogue and cooperation at global level, we urge the IPU to 
continue promoting parliamentary engagement in combating climate change and reducing disaster 
risk and to help facilitate the creation of spaces for parliamentary exchange in this domain. We 
request the IPU to bring our conclusions and recommendations to the attention of the global 
parliamentary community at the 140

th 
IPU Assembly in Doha.  


